
dříve, v roce 1923, a prvním telefonním abonentem byla hvězdárna 
J. J. Friče. Obec chtěla už tehdy zřídit i veřejnou telefonní hovornu, 
ale ministerstvo pošt za to chtělo 15 000 Kč, a tolik v té době, jen 
pár let po válce, obec nemohla dát.

Na nový dům čp. 168 bylo v r. 1931 zřízeno věcné břemeno, pod-
le kterého Okresní školní výbor v Českém Brodě může používat 
1. patro jako byt řídícího učitele a byt svobodného učitele školy On-
dřejovské, a dále bylo zřízeno právo nájemní na přízemí pro Česko-
slovenský stát - poštovní správu. 

Krátce po válce, v červnu 1945, se hledalo sídlo pro nově vznik-
lý Místní národní výbor. (Připomeňme, že do té doby neměl obecní 
úřad žádné stálé sídlo a úřadovalo se vždy u starosty doma; úřední 
lejstra se tedy po zvolení nového starosty stěhovala z místa na 
místo.) MNV tedy požádal školskou úřadovnu při ONV v Českém 
Brodě, aby se směl přestěhovat do prvního patra domu čp. 168. 
V té době tam bydlel poštovní asistent Ferdinand Bína, ten však se 
rozhodl odejít do pohraničí, kde se nabízely pozemky a domy po od-
sunutých Němcích. Úřad vydal svůj souhlas s podmínkou, že 
místnosti budou uvolněny, kdyby je bylo zapotřebí pro byt učitele. 
První úřadovna  MNV byla tedy asi tam, kde je dnes 3. třída zá-
kladní školy.

V té době však už bylo zřejmé, že trojtřídní obecná škola pro On-
dřejov nestačí, bylo třeba zřídit úplnou (tehdy osmiletou) základní 
školu. Na tomto projektu se pracovalo v letech 1948-50.  

Nejdřív se pro školu vyklízel dům čp. 168. Pošta i úřadovna 
MNV se přestěhovaly do domu čp. 84, který 
byl krátce předtím zabaven rodině 
dr. Svobody. Poštmistr ve výslužbě Antonín 
Klouček se přestěhoval do Fričovy vily čp. 
171 a další nájemník, učitel Miroslav Filip, se 
přestěhoval do vily Jindřicha Nebovidského 
(dnes tam bydlí J. Lanzendörfer). Jak je vidět, 
tehdy po únoru 1948 to měli obecní starší ve-
lice jednoduché: prostě zabavili několik sou-
kromých domů, a hned bylo kam 
vystěhovávat. Mimochodem, v srpnu 1950 by-
la zabrána i Přeučilova vila "pro politickou 
školu zaměstnanců n. p. Narpa"; jak si ještě 
řekneme, i tam byly později třídy základní 
školy a pak i mateřská škola.

V roce 1949 probíhaly práce na úpravě 
školní  budovy, a jak praví kronika, byla vy-
hlášena „dobrovolná pracovní povinnost ku 
zřízení všech místností“. Při tom byl mezi sta-
rou školou čp. 68 a uvolněným domem čp. 
168 probourán průchod - projdete jím těsně 
předtím, než zahnete doprava na chodbu 
k dnešní jídelně. Na vedlejším obrázku vidíte 
nákres přízemí a prvního patra nově propo-
jených budov. 

Vchod z ulice do domu čp. 168 byl zazděn. 
Na místě zazděného vchodu byla zřízena ma-
linkatá sborovna o rozměrech 3 m x 4 m, kde 
sedělo a pracovalo asi 8 učitelů. Ti, kteří to za-
žili, vzpomínají, že když jeden z nich vstal od 
stolu a chtěl odejít, museli vstát i všichni 
ostatní a uvolnit mu místo, protože jinak by 
se neprotáhl. Dnes v této místnůstce sídlí vý-
chovný poradce.

V patře nad sborovnou byla stejně malinka-
tá ředitelna (dnes je tam kabinet). 

Především ale byly v domě čp. 168 čtyři 
větší místnosti, které se využily jako tři učeb-

ny a školní dílna (ta byla na místě dnešní sborovny). Celkem měla 
tedy škola 6 učeben a školní dílnu. Víc učeben nebylo potřeba, pro-
tože na 1. stupni byly spojené třídy - např. ve školním roce 
1955/56, kdy navštěvovalo školu 172 žáků z Ondřejova, Kališť, 
Hrusic, Zvánovic, Hradových Střímelic, Turkovic, Třemblat, Len-
sedel a Struhařova, byl spojen druhý ročník se čtvrtým a třetí 
ročník s pátým. Počet žáků ve třídě býval mezi 25 a 30.

Kromě toho byla ve škole zřízena i školní jídelna a kuchyně. Jí-
delna měla rozměry 3 m x 6 m, tedy asi jako menší obývací pokoj. 
Kuchyně byla ještě o něco menší - dnes je na jejím místě kancelář 
vedoucí školní jídelny. Pamětníci vzpomínají, jak se na masivní 
klenuté stěně jídelny srážely páry z kuchyně a voda kapala na děti 
i do jídla. Původně se chodilo do jídelny přes kuchyň, ale pak to 
hygienici zakázali, proto se proboural vchod do jídelny z chodbič-
ky ke sklepu, vedle schodiště do prvního patra. Podle kroniky se 
v r. 1953 vařilo denně 80 obědů, vařila paní Růžena Kölblová. Ce-
na jednoho obědu byla 2,80 Kčs, sociálně slabé děti dostávaly 
oběd zdarma. Školní jídelna vařila převážně pro přespolní děti, 
místní chodily na oběd domů.

Sklad zahradního nářadí byl v márnici vedle kostela (dnes je 
zbouraná). Cvičná kuchyně nebyla, vaření se vyučovalo ve školní 
kuchyni v pátek odpoledne, kdy už tam nebyl provoz. 

Pravděpodobně v r. 1950 byl také do dvora, do kouta mezi obě-
ma budovami, přilepen druhý přístavek. V jeho přízemí byly zácho-
dy. Proti původním dřevěným latrinám na dvoře byl zděný záchod 



nepochybně pokrok, ale nemohli bychom ho hodnotit dnešními mě-
řítky. Například chlapecký pisoár tvořila, jak bylo tehdy obvyklé, 
asfaltová stěna se žlábkem, takže když se jednou do školy s velkou 
slávou dostavil tehdejší ministr školství Kahuda, jeho první slova 
byla (omlouvám se za doslovný citát potvrzený několika svědky): 
"Tady smrdí hajzly!"

V prvním patře nad záchody byly dva kabinety a mezi nimi chod-
bička, do které se z patra staré budovy čp. 68 sestupovalo po třech 
schůdcích.

"Osmiletka" byla otevřena 4. února 1950  a v kronice je je 
stránka se skoro 50 podpisy význačných lidí z Ondřejova i odji-
nud, kteří se zúčastnili jejího slavnostního zahájení. Sláva to byla 
oprávněná, úplná základní škola znamenala pro Ondřejov a okolní 
obce hodně. Především tím, že starší děti už nemusely den co den 
docházet pěšky nějakých 7 kilometrů do Skalice do měšťanky. 
A za druhé -  škola znamená v každé obci určitou duchovní hodno-
tu, je to centrum vzdělanosti a obec bez školy je vždy o něco ochu-
zena.

Ovšem přes značný pokrok bylo zřejmé, že problémy zažehná-
ny nejsou. Místa bylo pořád málo, budovy nevyhovovaly a škola 
po všechny následující roky hledala místo, kam se rozšířit. 
A vlastně ho hledá dodnes. O tom ale bude třetí, závěrečný díl, kte-
rý najdete v příštím čísle Ozvěn. 

TJ Sokol Ondřejov připravila pro děti ve věku 6 – 15 let nový 
sportovní kroužek – TENIS. Trénink plánujeme zahájit letos 
v květnu. Dny a dobu, ve kterou bude trénink probíhat oznámí 
trenér na první seznamovací schůzce. Prosíme vážné zájemce, aby 
se přihlásili na tjsokol-ondrejov@seznam.cz. Těšíme se na Vás.

Více informací o činnosti naší TJ se dozvíte na našich 
webových stránkách .

Pro všechny ženy, slečny a dívky z Ondřejova a okolí se letošní 
třetí ročník olympiády koná v sobotu 13. června 2009. Soutěžit 
budou opět družstva, která se určila losováním v pátek 8. 5. 2009. 
Více informací i o předešlých ročnících se dozvíte opět na našich 
webových stránkách.

V loňském roce jsme uspořádali turnaj dvojic. Úspěch byl 
veliký a letos nemůžeme jinak....Turnaj dvojic ve volejbalu 
plánujeme na sobotu 23. 5. 2009. Většinu zápasů budeme hrát na 
nově zrekonstruovaném antukovém hřišti v Ondřejově. Počet 
dvojic, které mohou hrát, je limitován prostorem a časem. Pokud 
se tohoto turnaje chcete zúčastnit, sledujte naše webové stránky. 
Turnaj pořádá volejbalový oddíl, který stanoví pravidla pro 
přihlášení a hru.

A  nesmíme zapomenout na naše děti... Dětský sportovní den 
uspořádáme v neděli 31. 5. 2009. Pro děti budou připraveny 
soutěže, odměny, hry a především krásné zážitky. Bližší informace 
opět naleznete na našem webu, na nástěnce TJ i na dveřích 
obchodu FLOP.

Milá Zemičko, přeji Ti hodně úrody.
Ve vodě raky, na obloze mraky,
hodně lidí taky a na obloze ptáky.

Naše honební společenstvo i v roce 2008 zajišťovalo prostředni-
cvím honebního výboru a myslivců ochranu a péči o zvěř v honit-
bě. Pro zvýšení úživnosti honitby jsme zřídili políčka pro zvěř 
o výměře 5 ha, které byly osety kukuřicí, jetelem, ovsem, pšenicí a 
prosem. Proso se nám velice osvědčilo, bere ho jak drobná zvěř, 
tak i zvěř spárkatá, proto letošní rok osejeme prosem více políček. 
Na obdělání políček jsme si pořídili vlastní trojradličný pluh, brány 
se smykem a starší secí stroj, abychom byli soběstační, protože byl 
stále větší problém někoho na tyto práce zjednat v agrotechnických 
lhůtách.

I loni jsme požádali Středočeský kraj o dotaci na na osetí polí-
ček, protože v honitbě byla od soukromých zemědělců z 80 % ose-
ta řepka olejka. Žádost o dotaci byla podložena osevním plánem a 
byla k naší radosti kladně vyřízena, takže jsme kraje obdrželi dota-
ci ve výši 23 750 Kč. Dotace pokryje asi dvě třetiny nákladů na ob-
dělání políček, třetinu musime hradit sami.

Jarní brigády na úklid okolo silnic a černých skládek jsme ve 
spolupráci s obcí organizovali jako v každém roce.

Kynologické akce u nás byly dvě a to jarní svod mladých psů a 
klubové BH slovenských kopovů.

Jako každý rok jsme pořádali plesy ve Zvánovicích a v On-
dřejově a oba se nám dobře vyvedly. Získaný výtěžek bude použit 
na nákup krmení a medikace na rok 2009.

Myslivecká stráž zasahovala především při pokusu o technopár-
ty na Kubětinské louce dne 15. listopadu 2008. Akce byla na in-
ternetu svolána jako "Observatory Tech". Po výzvě k rozebrání 
aparatury a opuštění Kubětinské louky jsme museli čelit verbálním 
útokům zfetovaných a opilých individuí. Pozvali jsme policii ČR a 
starostu Ondřejova p. Macháčka, který povolal na pomoc on-

dřejovské hasiče. Po několika hodinách domluv a tahanic s opilci 
(došlo i  k drobným potyčkám) zabralo prohlášení policie, že povo-
lá posily a doveze opilce na záchytku do Kolína a vozidlo s aparatu-
rou nechá odvézt odtahovou službou.

K večeru byla konečně aparatura demontována, ale neměl 
kdo s autem odjet, neboť technaři byli všichni opilí nebo zfetovaní. 
Auto jim bylo vyvezeno ke starému hřišti a na cestu do Kubětin dá-
ny zátarasy, neboť kromě třídenního hluku hrozilo i znečištení 
vodního zdroje pro hvězdárnu. Společné úsilí myslivecké stráže 
HS Ondřejov, policie ČR, starosty Ondřejova a ondřejovských 
dobrovolných hasičů slavilo mimořádný úspěch, protože jak vidí-
me v médiích, leckde jinde se i přes veškerou snahu nepodaří tech-
naře vyhnat. Práva vlastníků pozemků jsou těmto příživníkům 
naprosto lhostejná a přírodu dovedou jenom ničit.

Ochrana divoké populace zvláště drobné zvěře v naší honitbě 
nás stojí stále větší úsilí, neboť zvěř je rušena silnou turistickou 
frekvencí celoročně, čtyřkolkáři, motorkáři i volně pobíhajícími 
psy. Proto žádám občany o šetrnost a ohleduplnost k přírodě a je-
jím živočichům, jak v lese tak i  na polích. I když to ukládá zákon 
o myslivosti a lesní zákon, mnozí toto nedodržují a škodí nejen 
vlastníkům pozemků, ale celé společnosti, jak jsme se přesvědčili 
ve výše popsaném případu z listopadu 2008.

Dětský tábor Slunce 2009 vám nabízí posledních 5 volných míst 
pro děti ukončené 3. – 9. třídy.

Termín: 4. – 18. 7. 2009, Kletečná u Humpolce (příroda, les). 
Cena 3 000 Kč. Email: www.slunce.net
Kontaktní telefon: J. Křeček, 607 213 331, hlavní vedoucí



Dětský karneval v Ondřejově měl velikou účast. Přišlo se po-
bavit přes 130 dětí. U příchodu, kde bylo dobrovolné vstupné, si 
děti i rodiče mohli vybrat z šesti druhů domácích zákusků, děkuji 
Janě Sadílkové, která vítala přicházející dětské masky a rodiče a 
rozdávala pitíčka a taštičky na odměny.

Všechny přítomné přivítala Simona Rečková jako půvabná 
moderní čarodějnice. Na uvítanou vyhlásila promenádu masek, kte-
rá se uskutečnila s pomocí Vodníka, Šípkové Růženky a Princezny.

Na programu bylo několik soutěží, které střídalo krásné živé zpí-
vání Jirky Rečka a jeho kolegy Pavla Černého. Děti s nadšením 
plnily soutěžní úkoly, přeskakovaly lano, přecházely lavičku, 
trefovaly se míčkem do koše, chytaly rybičky apod. Odnášely si 
sladké odměny, balónky, pastelky, barevné míčky... Velkou radost 
udělala dětem skluzavka, na které strávily nejvíce času, a proto dě-
kuji Gábině Zálohové, která nám ji na tuto akci poskytla.

Zpestřením celého karnevalu bylo stepařské vystoupení Mareč-
ka Chytry a jeho taneční partnerky Barborky. Každý s nadšením 
sledoval úžasný výkon tohoto dětského páru a tímto bych jim chtě-
la ještě jednou poděkovat za oživení celého programu.

Jednotlivé soutěže dětem předvedl Shrek s Fionou, kteří byli 
k nerozeznání od filmové podoby. Některým dětem jejich vzhled 
natolik učaroval, že se s nimi nechávaly fotografovat.

Na závěr dětského karnevalu bylo připravené překvapení. 
Pokud děti dostatečně nahlas zavolaly kouzelníka, mohl se objevit 
za oponou. A skutečně! Kouzelník přišel a ze svého čarovného klo-
bouku začal s pomocí dětí kouzlit hračky, barevný řetěz, duhová 
pírka a jiné drobnosti. Nejvíce se dětem líbilo, když je kouzelník 

Po důkladné zimní přípravě, která byla završena naším 2. 
místem na zimním turnaji v Kostelci nad Černými lesy, jsme 
vstoupili do jarní části mistrovské soutěže těmito zápasy:

Radošovice – Ondřejov 1 : 1
Ondřejov - Senohraby 0 : 1
Svojetice - Ondřejov 1 : 2
Ondřejov – Škvorec 1 : 1
Hrusice – Ondřejov 1 : 2
Ondřejov – Vyžlovka 0 : 3

Z možných 18 bodů jsme získali 8 bodů a s celkovým počtem 
26 bodů jsme zatím na 7. místě. Další program „A“ mužstva:

Sluštice – Ondřejov  2. 5.
Ondřejov – Kostelec n. Č. lesy  9. 5.
Mirošovice – Ondřejov 16. 5.
Ondřejov – Dobřejovice 23. 5.
Březí – Ondřejov 30. 5.
Ondřejov – Říčany  6. 6.
Kostelec u Kř. – Ondřejov 14. 6. 

Začátky zápasů jsou stanoveny na 17,00 hod.
Do jarních bojů jsme získali na hostování Borise Naciuka, který 

se ukazuje jako velice platný útočník, a Jar. Richtera coby 
záložníka. A i ten podává velmi dobré výkony. Uzdravil se brankář 
M. Maštera, takže počítáme s jeho zapojením do hry. Je však třeba 
říci, že jeho náhradník Mir. Janoušek podával spolehlivé výkony, 
takže i jeho zásluhou je mužstvo v relativním klidu a nečekají ho 
nervy drásající boje o záchranu. Fotbalový výbor věří, že nám 
fanoušci a příznivci zachovají i nadále svoji přízeň a budou naše 
borce podporovat.

Daleko horší je situace v mládežnických družstvech, přípravkou 
počínaje a dorostem konče. Fotbalový výbor jedná o fúzi 
dorosteneckého resp. žákovského družstva s Choceradami. Důvod: 
malý počet hráčů a zvýšení kvality. Jednání se teprve rozbíhají a 
o jejich výsledku vás budeme informovat.

poprášil barevnými konfetami. Děti s nadšením natahovaly ruce a 
dívaly se na padající papírky. Na závěr všem dětičkám kouzelník 
rozdal barevné žvýkačky. Rozloučil se a slíbil, že příští rok se uká-
že znovu.

Myslím si, že všechny dětské masky byly spokojené a tímto 
bych vás milé "Karkulky, berušky, zvířátka, čarodějové, pohád-
kové postavičky, víly a jiné" chtěla pozvat na další dětský maš-
karní bál v příštím roce 2010.

Poděkování patří také Karlu Zálohovi za to, že nám poskytl heli-
um na nafouknutí balonků, které zpestřily výzdobu celého sálu. 
Děti si tak mohly stáhnout barevné balónky na dlouhém provázku.

Dále děkuji všem, kteří se podíleli na přípravě této dětské akce, 
zejména Marušce Foltánkové, Pavle Výravské, Ivě Staňkové, Ivetě 
Švecové, která napekla výbornou jahodovou bublaninu s čokolá-
dovou polevou, a Janě Sadílkové za výtečný kokosový moučník. 
Děkuji za účast Martinu Potměšilovi a Denise Počárovské, Simoně 
Rečkové a hudební skupině Tandem. Děkuji Romaně Brilové, kte-
rá nám zapůjčila šaty, a děvčatům, které obsluhovaly ve výčepu. 
A  děkuji dále všem, kteří se podíleli na úklidu, jak před, tak i po 
skončení maškarního plesu. Hodně nám pomohli sponzoři, kteří 
věnovali dárkové předměty a sladkosti, zejména VZP a Chipita.

A  především děkuji všem rodičům a dětičkám za hojnou účast 
a těším se na vaši přítomnost v příštím roce.



Václav Anděl, Ondřejov
Bohumil Švaříček, Ondřejov
Marie Vodrhánková, Ondřejov
František Trojánek, Třemblat

Adéla Vašutová, Ondřejov
David Nerad, Ondřejov
Marie Vaňková, Turkovice

Děkuji obecnímu úřadu za blahopřání a dárek 
k mým narozeninám. Paní Klokočníkové a Švandové 
za návštěvu a předání dárku. 

Děkuji srdečně obecnímu úřadu za milé bahopřání a 
dárek k mým narozeninám. 

Děkuji obecnímu úřadu v Ondřejově a paní 
Švandové, která mi předala dárek k mým 80. narozeni-
nám. 

Mile mě překvapila návštěva paní Staňkové a 
Novotné, které mi popřály k narozeninám a předaly 
přání a dárkový balíček od Obecního úřadu. Tímto 
všem moc děkuji.  

Děkuji obecnímu úřadu a panu starostovi za proje-
venou účast nad ztrátou naší maminky a babičky paní 
Marie Vodrhánkové. 
Zároveň děkuji ondřejovským občanům, Baráčníkům a 
Sokolům, kteří v tak hojném počtu i přes nepřízeň poča-
sí doprovodili naší maminku na poslední cestě.

Libuše Rédlová,  Ondřejov 85 let
Květuše Povýšilová, Třemblat 81 let
Jaroslav Klokočník, Ondřejov 80 let
Boris Valníček, Ondřejov 82 let
Josef Čelechovský, Ondřejov 89 let
Růžena Kölblová, Ondřejov 85 let
Františka Barešová, Ondřejov 89 let
Miroslava Sloupová, Ondřejov 84 let
Marie Schmidová, Ondřejov 93 let
Eva Beránková, Ondřejov 70 let

sepsaný na Městském úřadě v Ondřejově dne 30/5 1926 při 
zadávaní stavby jednopatrového domu při Obecné škole.
1) Městské zastupitelstvo a místní školní rada zadává stavbu 
jednopatrové budovy dle plánu za umluvenou cenu 116 000 Kč, 
tj. jednosto šestnáct tisíc korun panu Frant. Vychnovi staviteli 
Praha II Hopfenštokova ul. 12, na základě rozpočtu ze dne 15/5 
1926 za ustního jednání s p. Voj. Kulhánkem zed. mistrem 
z  Lensedl za následujících dalších podmínek: 
2) Se stavbou započato bude 15 června 1926 a ukončena nejdélé 
15 října 1926, kdy odevzdána bude na  klíč.
3) Práce musí býti provedena takovým způsobem, aby ze žádné 
strany nenástavalo námitek.  V připadě vyskytnuvši se závady - 
jak na práci zednické tak na prácích řemeslných zavazuje se 
podnikatel tyto bezplatně odstraniti a novými nahraditi.
4) Žádné vícepráce - které nebudou povoleny stavební komisí - 
nebudou placeny.
5) Dříví pro veškerou práci tesařskou tj. futra, podlahy, stropy, 
podbíjení, trámy, krov, lešení a latě dodá obec až na místo 
staveniště. Nájemce musí v čas oznámiti skutečnou potřebu a 
přesné rozměry.
6) V rozpočtu jest kalkulováno s kopáním písku na místě, na 
jeden m3 čítáno 10 Kč. V připadě že by se tento všechen 
nezýskal na místě, činí rozdíl dovozu 15 Kč jeden m3, rozdíl 
tento by musela obec co stavebník hraditi nájemci. 
7) Nájemce pokud možno jest povinen veškerý stavební 
materiál, jeho dovoz a řemeslné práce zadávati v místě. 
8) Platební podmínky: 90 % během postupu práce (vždy za 
hotové práce) zbytek bude vyplacen po kolaudaci a úplném 
převzetí budovy, když na této žádných závad shledáno nebude. 
9) Nájemce jako kauci složí 5 000 Kč tj. pět tisíc korun na 
knížku Záložního spolku v Ondřejově, a knížku odevzdá Měst. 
úřadu v Ondřejově do 7. června 1926 - která zůstane zárukou po 
dobu jednoho roku. 

Tento protokol skončen, podepsáni páni členové stavební 
komise a zástupce p. stavitele.

Za: architekt Frant. Vychna, stavitel, Praha II, Hopfenštokova 
12, filiálka Senohraby č. 106 Voj. Kulhánek

Jan Tlamicha, starosta, Chytráček Frant., Šebl Antonín, Alois 
Procházka, členové stavební komise

Už je zase fyzika,
budeme psát test,
ten kdo něco namítá,
hned dostane trest.

Už jsme ten test dopsali,
to zas bude šestka,
to co jsme však dostali, 
byla pouhá pětka.




